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DEN
HYPNOTISKA

TAPETEN
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Hur började din konstnärliga karriär?
 Det var ingen romantisk början, som många gärna 
vill få det till. Det började med legobitar och bygga 
kojor i skogen. Det tog ett tag för mig att inse, men 
jag är en 1980-talsperson. jag gillar 80-talets dröm-
mar och visioner, fantasin fick ta lite mer lömska vä-
gar och det var mer ok att vara ett freak. jag började 
dansa för att helt enkelt bli bättre på att dansa ute, 
tittade på Flashdance och Fame och sånt. 70-talet 
var så mycket gemenskapens årtionde, 00-talet var 
så ironiskt. 80-talets fantasi, tro på att allt är möjligt 
och illusionsfrihet, är mer jag. 

Hur uppstod steget från dans till det du gör nu?
 jag kommer inte riktigt ihåg. Det var ingen stor 
brytpunkt. när man börjar dansa sent blir man kanske 
inte alltid en så bra dansare som man hade kunnat bli. 
jag var kanske mer karismatisk än bra som dansare 
och helt plötsligt har man utvecklats åt ett annat håll. 
1995 gjorde jag min första helaftonsföreställning och 
jag var ganska arg. resultatet blev bra vilket ledde 
till att mitt självförtroende växte som koreograf. Man 
inser att man uppfyller de kriterier som krävs för att 
skapa något. 

Hur förhåller du dig till mötet mellan dans och 
skådespeleri?
 jag tycker inte att frågan om jag är regissör el-
ler koreograf är så viktig även om jag är båda två i 
denna föreställning. här krävs det nog att jag tänker 
mer som regissör, hade vi befunnit oss på skånes 
Dansteater hade det varit annorlunda. 
 vilken scen som verket ska spelas på påverkar 
mina konstnärliga val, eftersom var scen innehar olika 
förväntningar. och jag tycker om att använda förvänt-
ningar aktivt – både genom att tillmötesgå dem, men 
samtidigt vrida föreställningen in mot det okända.

du är väldigt produktiv, hur uppstår dina idéer? 
kommer de i klump?
 jag är alltid upptagen av tankar. av tio idéer kan-
ske man utkristalliserar de tre bästa. jag har väl en 
slags idébank som jag plockar ur. Den är inte trend-
känslig. jag plockar inte fram en idé för att den inne-
håller något ämne som är populärt för tillfället. jag 
skapar aldrig kring något självupplevt. jag befinner 
mig snarare på någon slags observationsposition. 
Det jag skapar relaterar inte till mig som person. 



känner du på dig om en idé blir en film, dans, 
teater eller något annat?
 jag gör case studies. jag vill inte regissera som 
en koreograf eller vice versa.  Man lär sig alltefter-
som. Idén får styra vilken form det tar och det lär man 
sig av erfarenhet. Man lär känna formerna och att se 
att en idé är ineffektiv som film, men funkar däremot 
som dans. ofta när jag ser något som jag inte tycker 
om, beror det på att man övervärderat uttryckets eller 
genrens kapacitet att berätta en historia. Man har helt 
enkelt blivit låst i sin genre. 

Hur ser du på genren dansteater, hur relaterar 
du till pina Bausch till exempel?
 Man vet aldrig vad man inspireras av undermed-
vetet. viss inspiration kan komma från andra koreo-
grafer och regissörer, men jag ser bara några få 
 föreställningar per år. Inspirationen kommer från an-
dra håll än min egen genre. I början av min karriär var 
jag en del i tyskland, och fick hela tiden höra att jag 
var inspirerad av pina Bausch. Men jag kunde ju så 
klart inte inspireras av något jag inte hade sett. 
 efter tio år tänkte jag att det var på tiden att jag 
faktiskt såg en föreställning av henne. och den var 
bra, så klart. jag har alltid tänkt att konstnärer bör 
hitta bredare referenser än sin egen genre. Danstea-
ter som blandform är inte ett isolerat fenomen, det är 
en tendens i samhället självt. och lever man i god 
kontakt med sin samtid så är det lätt att konsten hos 
olika konstnärer blir liknande. 

dina verk har ofta en inbyggd komplexitet.
 ja, av ganska naturliga skäl. Människan är en 
mångfacetterad varelse. Men så ska man förhålla sig 
till en metod, en genre, en tematik. Det är ju inte så 
enkelt, men över tid lär man känna konstens mekanis-
mer, hur långt man kan gå inom en genres ramar. 
 när andras karriärer inom dansteatern sköt iväg 
som raketer jobbade jag med dockteater och rock n 
roll. Där fanns det inte lika många regler och normer, 
det var lättare att experimentera. 

när man arbetar i en kreativ process som den 
med Tapeten, blir man någonsin överraskad?
 Det går åt båda hållen. Min vision ska ju samla 
gruppen och de ska känna en gemenskap. Det är jag 
som styr den processen, även om den verkar vara or-
ganisk. 
 ensemblen till Den hypnotiska tapeten kommer 
från två institutionsteatrar, Dansteatern och stads-

teatern, men de är väldigt open-minded och fina. jag 
märker att man formas av att arbeta inom en institu-
tion. 

Vad kommer vi att möta i Tapeten?
 just nu består föreställningen av små rum, olika 
situationer, korta etyder eller episoder. Dessa pus-
selbitar kan man binda samman på en mängd olika 
sätt och skapa en kalejdoskopisk dramaturgi. jag vill 
gärna undvika den klassiska dramaturgiska kurvan. 

din idé kring känslor man inte vågar visa och 
undertryckta delar av personligheten, har det 
någon relation till svenskar eller tycker du att 
människor överlag är så?
 sverige är så civiliserat. humanistiskt är det mitt 
favoritland, utbildningsmässigt och värderingsmäs-
sigt. Men det är intressant att t ex det satsas så 
mycket på genusfrågan när resten av världen håller 
på att gå åt pipan. alla länder och kulturer har sina 

”viktiga” samhällsproblem, men när man jobbar så 
internationellt som jag gör, så blir det ofta lite ko-
miskt att jämföra. sverige är i mina ögon lika ten-
densiöst i ett tema som ”genusfrågan” som usa är 
i ”religionsfrågan”. på Island blev jag en gång kallad 
rasist i flera tidningar på grund av att jag drev med 
östeuropéer. De har på samma sätt ett tendensiöst 
förhållande till ”rasismfrågan”. norge har också sina 
konstnärliga minfält. jag tror liknande tabuområden 
handlar mycket om kulturellt självförhärligande och 
fåfänga. jag tycker att vi bör slappna av lite mer och 
hellre lyssna till essensen av vad konstnärer försöker 
säga och inte automatiskt bli provocerade av ytliga 
kännetecken. jag känner samma begränsning när det 
gäller behandlingen av kvinnoroller i sverige som jag 
känner när det gäller behandling av politiskt innehåll i 
vitryssland. och det är ju paradoxalt.

Finns det något du känner att du inte gjort, 
men skulle vilja göra i framtiden?
 Det känns bra att ha producerat mycket utan att 
egentligen ha tänkt utpräglat karriärmässigt. jag har 
massor av idéer, men man har inte tid till alla. jag 
skulle kunna tänka mig att skriva mer än bara drama-
tik. Men samtidig har jag en otrolig respekt för förfat-
tare och kompositörer. De har en sådan förankring 
historiskt och kulturellt. Det man kan få sagt med ord 
är så fantastiskt. Det jag ska göra härnäst är opera, 
vilket kommer vara första gången för mig, Orpheus & 
Eurydike. 







Vad hände på 
1970-talet?

1970
• Germaine Greers bok 
Den kvinnliga eunucken 
släpps i usa
• färg-tv sänds i sverige 
för första gången
• Beatles splittras
• teaterchefen petra 
Brylander föds

1971
• hasse & tages film 
Äppelkriget har premiär
• pehr G Gyllenhammar 
utses till chef för volvo
• studenter och 
poliser drabbar 
samman i almstriden i 
Kungsträdgården
• Coco Chanel, louis 
armstrong och jim 
Morrison dör

1972
• Det säger klick mellan 
silvia sommerlath och 
Kung Carl Gustaf under 
os i München 
• första avsnittet av tv-
serien M.A.S.H. visas
• Münchendramat
• Margarethe II blir 
drottning av Danmark
• Gudfadern har premiär

1973
• abort legaliseras i usa
• usa drar sig ur vietnam
• oljekris 
• norrmalmstorgsdramat
• Konsert med Duke 
ellington på Malmö 
stadsteater

1974
• richard nixon lämnar 
presidentposten efter 
watergateskandalen
• rubiks kub uppfinns
• aBBa:s låt waterloo 
vinner eurovision song 
Contest i Brighton

1975
• erica jongs roman Rädd 

att flyga ges ut i sverige
• Microsoft grundas
• tage Danielssons 

animerade kortfilm Karl-
Bertil Jonssons julafton 

sänds för första gången i 
svensk tv

• Mona sahlin, anna 
lindh, lars ohly och ernst 

Kirchsteiger, fyller 18 år

1976
• Björn Borg vinner 

över Ilie nastase i 
wimbledonfinalen 

• silvia renate sommerlath 
gifter sig med Carl XvI 

Gustaf
• steven jobs och steve 
wozniak grundar apple 

Computer, Inc

1977
• elvis presley dör

• victoria Ingrid alice 
Désirée, sveriges 

Kronprinsessa, föds
• Den första Star Wars-

filmen har premiär

1978
• sveriges 

successionsordning ändras 
till förmån för kvinnlig 

tronföljd, vilket gör victoria 
till svensk kronprinsessa

• världens första 
provrörsbarn föds

• filmen Superman med 
Christopher reeve har 

premiär

1979
• Moderaten Gösta Bohman 

jämför risken med  
kärnkraft med att cykla

• Margaret thatcher 
väljs till storbritanniens 

premiärminister 
• harrisburgolyckan

• socialstyrelsen avskaffar 
homosexualitet som 

sjukdomsbegrepp
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